
گروه اقتصادی - وزیر اقتصاد اظهار 
داشت: در دو سال گذشته آسیب شناسی 
جــدی بر نحوه خصوصی ســازی در 
کشور داشــتم و روش قیمت گذاری 
واگذاری ها و شفاف ســازی ها را رصد 
کردیم باید روشــی انتخابی شــود که 
خصوصی سازی در یک محیط شفاف 
به اجرا برســد و رقبا در محیط شفاف 
فعالیت داشته باشند.فرهاد دژپسند در 
صحن علنی مجلس در پاسخ به سوال 
نمایندگان درباره خصوصی ســازی ها 
اظهار داشت: اقتصاد ایران با یک چالش 
اساسی و ساختاری مواجه است که آن 
بزرگ بودن دولت در اقتصاد اســت که 
ایــن بزرگی اندازه دولت باعث شــده 
منابع به درســتی تخصیص نیابد که بر 

روی اقتصاد کشور اثر گذاشته است.
وی ادامه داد: خصوصی سازی از 
اوایل دهه 60 با فرمان حضرت امام مبنی 
بر واگذاری امور به مردم آغاز شــد و تا 
ابلاغ سیاســت های اصل 144 از سوی 
رهبری روز به روز بر خصوصی سازی 
تاکید شــد.وزیر اقتصاد با بیان اینکه تا 
زمانی که دولت وظایف اصلی خود را 

انجام ندهــد و بر روی وظایف واقعی 
خود متمرکز نشــود در اقتصاد مشکل 
خواهیم داشــت، گفت: باید به سمت 

خصوصی سازی حرکت کنیم.
کــرد:  تاکیــد  دژپســند 
خصوصی سازی برای تامین منابع مالی 
دولت نیست بلکه یک رویکرد جدی 
اســت و می تواند بــرای اصلاح رابطه 

دولت و بازار در اقتصاد موثر باشد.
وزیر اقتصاد با بیان اینکه عالی ترین 
مقام نظام بر خصوصی سازی تاکید دارد 
اظهار داشت: خصوصی سازی یک الزام 
شــرعی و قانونی است و باید در مسیر 
خصوصی سازی باید یک دغدغه داشته 
باشیم و آن اجرای صحیح قانون است.

وی بــا بیان اینکه باید چالش ها را 
بشناسیم و در مقام رفع این چالش ها بیاییم 
گفت:  در دو سال گذشته آسیب شناسی 
جــدی بر نحوه خصوصی ســازی در 
کشور داشــتم و روش قیمت گذاری 
واگذاری ها و شفاف ســازی ها را رصد 
کردیم باید روشــی انتخابی شــود که 
خصوصی سازی در یک محیط شفاف 
به اجرا برســد و رقبا در محیط شفاف 

فعالیت داشــته باشــند.وی افزود: در 
این دو ســال اهتمام جــدی بر این بود 
که روشــی انتخاب کنیم تا سهم بخش 
خصوصی را افزایش دهیم و اقتصاد را 
مردمی کنیم البته مردمی کردن به معنای 
غیرخصوصی سازی نیســت.با اشاره 
به جلســه ای با سرمایه گذاران و بخش 
خصوصــی برای واگــذاری برخی از 
شرکت ها در بورس داشت خاطرنشان 
کرد:  در این جلسه وقتی پیشنهاد خرید 
ســهام این شــرکت ها در بورس را به 
بخش خصوصی دادم تنها سوالی که از 
بنده داشتند این بود که سایر شرکت ها 
چه سرنوشتی داشتند که ما هم وارد این 
فرآیند شــویم و در آن زمان ناامیدی در 
بین بخش خصوصی کاملا محرز بود.
وی تاکیــد کرد: ما به عنوان دولت باید 
دنبال ایجاد امنیت برای سرمایه گذاران 
بخش خصوصی باشیم.وزیر اقتصاد با 
بیان اینکه در هیات واگذاری از ســران 

سه قوه نمایندگانی حضور دارند اظهار 
داشــت: باید توجه داشــته با شیم که 
خریدار و بخش خصوصی با حکومت 
مواجه است و نه فقط با وزارت اقتصاد. 
از ایــن رو باید بدانیــم که لغو یا ابطال 
واگذاری ها بدون اسناد و بدون قانون، 
شــرایط بدی را در حوزه واگذاری ها 
و خصوصی سازی ایجاد می کند. باید 
زمینه ای ایجاد شــود که و اگذاری ها به 
یک روند مستمر تبدیل شوند هر چند 
که گفتم هدف ما از خصوصی ســازی 
درآمدزایی نیست اما اگر به دنبال قطع 
وابســتگی بودجه از نفت هســتیم که 
این موضوع مورد تاکید رهبری اســت 
و امــروز همــه رییس مجلــس به آن 
اشــاره داشت باید به سمت خصوصی 
ســازی ها حرکت کنیم.دژپسند ادامه 
داد: در بودجه ســال آ ینده از این محل 
95 هزار میلیــارد تومان درآمد در نظر 
گرفته شده که با ایجاد امنیت و اطمینان 

بخشی به ســرمایه گذاران می توان به 
این عدد رسید.دژپسند تاکید کرد:  اگر 
بخواهیم با یــک بخش خصوصی در 
روند واگذاری با بی مهری برخورد کنیم 
نفر بعدی هرگز حاضر نیست وارد این 

واگذاری ها و سرمایه گذاری شود.
و یبا اشــاره به موضوعات مطرح 
شده درباره واگذاری شرکت هفت تپه 
اظهار داشت: هفت تپه غیرقابل برگشت 
اســت و نباید به ایــن خط برویم گفته 
می شــود که حقوق به موقع پرداخت 
نمی شود اما باید توجه داشته باشیم که 
قبل از واگــذاری هم هفت ماه حقوق 
معوقه وجود داشت. در زمان واگذاری 
من وزیر اقتصاد نبودم اما می دانم آقای 
طیب نیا، پورمحمدی و ســایر افراد با 
دلســوزی ناظر بر این واگذاری بودند.
وزیر اقتصاد تاکید کرد: تا به امروز هیچ 
حکمی مبنی بر خلاف قانون بودن این 
واگذاری به ما ابلاغ نشده است  و تمام 

موارد قانونی کاملا رعایت شــده و تا 
زمانی که الزام قانونی دیگری نداشــته 

باشیم باید مجری این قانون باشیم.
نمایندگان مجلس از توضیح وزیر 
اقتصاد درباره نحوه واگذاری شــرکت 
نیشکر هفت تپه قانع نشدند و به وزیر 
کارت زرد دادند. احمد نادری، نماینده 
مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر 
و پردیس و سیدنظام الدین موسوی در 
جلســه  علنی دیروز مجلس شورای 
اســلامی در جریــان ســوال از فرهاد 
دژپســند وزیر امور اقتصادی و دارایی، 
پس از اســتماع توضیح وزیر، از پاسخ 

های وی قانع نشدند.

وزیر اقتصاد: 

 اقتصاد ایران با چالش بزرگی دولت مواجه است
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گروه اقتصــادی - ۲5۲ فقره 
پروانه کســب در پاییــز 99 از طرف 
اتحادیه کسب وکارهای مجازی صادر 
شــده که از این میان ۲19 پروانه برای 
آقایان و ۳۳ پروانه برای خانم ها بوده و 
در مقایسه با گزارش کلی این اتحادیه، 
میزان کسب پروانه توسط خانم ها در 
فصل پاییز با افزایش ۳ درصدی همراه 

بوده است.
اتحادیه کشوری کسب وکارهای 
مجازی در پاییز سال جاری ۲5۲ فقره 
پروانه کســب وکار را صــادر کرده و 
در گزارشــی به شرح جزییاتی از این 
پروانه های صادره از جمله پراکندگی 
پروانه ها در ســطح کشور، جنسیت 
دریافت کننــدگان پروانه و همچنین 
نوع کســب وکارهای دریافت کننده 
مجوز پرداخته اســت. همچین طبق 
اعلام ســتاد ملی مبارزه بــا کرونا، به 
دلیــل بحران بیمــاری کووید 19 در 

کشــور متقاضیــان حقیقــی پروانه 
کسب وکارهای مجازی  تا پایان سال 
1۳99 بــرای صدور و یا تمدید پروانه 
کســب از ارائه گواهــی موضوع ماده 
1۸6 قانون مالیات های مستقیم معاف 
بوده و می توانند صرفاً با ارائه تعهدنامه 
اقدام به دریافت پروانه کســب کنند. 
از کل پروانه های صادرشــده در پاییز 
امسال، استان تهران با تعداد 146 فقره 
بیشــترین پروانه را در بین اســتان ها 
کسب کرده است. همچنین استان های 
اصفهان، فارس و قزوین بعد از تهران 
بیشترین پروانه کسب  را نسبت به باقی 
استان ها کسب کرده اند. این گزارش در 
مقایسه با گزارش پیشین این اتحادیه 
در خصوص صدور پروانه های کسب، 

نشان می دهد که چه استان هایی افزایش 
کسب مجوز داشته و چه استان هایی در 
این مدت پروانه کمتری کسب کرده اند. 
این موضوع از طرفی می تواند نشانگر 
میزان فعالیت اکوسیستم در هر استان 
باشــد.  از کل مجوزهــای صادره در 
پاییــز،  ۲19 پروانه برای آقایان صادر 
شــده که ســهم ۸6 درصدی را نشان 
می دهد و باقی مانده پروانه ها که شامل 
۳۳ پروانه یا بــه عبارتی 14 درصد از 
کل پروانه هــای صادره در فصل پاییز 
می شــود، برای خانم ها صادر شــده 
اســت. در کل  و در مقایسه با گزارش 
کلی این اتحادیه، میزان کســب پروانه 
توسط خانم ها در فصل پاییز با افزایش 
۳ درصدی همراه بوده است. همچنین 

10۳ پروانه  کســب صادرشــده که 
شــامل 41.5 درصد می شود، از طرف 
اتحادیه کســب وکارهای مجازی از 
نوع حقوقی بوده و 149 پروانه  کسب 
صادرشــده نیز از نوع حقیقی هستند 
که شــامل 59.5 درصد می شود. میزان 
پراکندگی پروانه های صادرشــده در 
رســته های مختلف از طرف اتحادیه 
کســب وکارهای مجــازی در فصل 
پاییز حاکی از آن است که 54.۷ درصد 
شــامل عرضه انوع کالا و خدمات در 
فروشــگاه های مجازی، ۲4.6 درصد 
شامل عرضه انواع کالا در فروشگاه های 
مجازی، 10.۷ درصد شــامل عرضه 
گروه کالایی خاص در فروشگاه های 
مجازی، 6.۷ درصد شامل عرضه انواع 

خدمات در فروشــگاه های مجازی و 
۳.1۷ درصد شــامل عرضه خدمات 
در یک گروه خاص در فروشگاه های 
مجازی می شــود. میــزان پراکندگی 
پروانه های صادرشده در موضوعات 
مختلف نیز در شــکل زیر آمده است. 
در این موضوعات، خدمات هوشمند 
شــامل خدمات مالی، خدمات منزل، 
خشکشــویی آنلاین و گلفروشــی 
آنلاین، جابه جایی هوشــمند شامل 
تاکسی های هوشمند، حمل بار آنلاین 
و پیک هوشمند، محصولات دیجیتال و 
لوازم برقی شامل محصولات دیجیتال، 
فروشگاه قطعات الکترونیکی و لوازم 
برقی و فروشگاه بزرگ شامل پوشاک، 
کیف و کفش، سیسمونی کودک، لوازم 

خانگی، لوازم سفر، ورزشی و سرگرمی 
و بخش غیره نیز شامل مشاوره، مشاوره 
املاک و حیوانات خانگی می شود. در 
این میان فروشگاه بزرگ با تخصیص 
۳1.1 درصــد از پروانه های کســب 
بیشــترین جــواز را در فصل پاییز در 
این دسته کسب کرده است. همچنین 
انتظــار می رود با مجوز فروش طلا در 
فضــای مجازی، این دســته در آینده 
رشد قابل توجهی داشته باشد.  اتحادیه 
کشوری کســب وکارهای مجازی در 
راســتای تحقق مــاده ۸۷ قانون نظام 
صنفی و تاکید بر تشکیل این اتحادیه، 
فعالیت خود را از آبان ماه ســال 1۳96 
به طور رســمی در جهت حمایت از 
کسب وکارهای اینترنتی کشور، تسهیل 
و تســریع بخشیدن در رشد و توسعه 
کسب وکارها آغاز کرده است. گزارش 
کامل اتحادیه کسب وکارهای مجازی 

در این لینک آمده است.

اقتصادی-فاضلاب شهر  گروه 
بندرعباس که از چندین نقطه از جمله 
»خور )آبراه( گورسوزان«، »شیلات«، 
»ســورو«، »ســنگ کن«، »دوهزار« و 
»کپشکن« سرازیر دریا می شود؛ اتفاقی 
بوده که با وجود ســال ها وعده و وعید 
مسئولان همچنان عملی نشده و دل هر 
دوستدار طبیعت و محیط زیستی را به 

درد می آورد.
با توجه به افزایش ساخت و ساز ها 
و رشد جمعیت در شهر بندرعباس، رها 
شدن فاضلاب های خانگی و صنعتی 
به خور ها نیز به مراتب بیشــتر شده و 
نبود ســامانه فاضلاب شهری نه تنها 
موجب خطر انقراض جانداران دریایی 
و کَدِر شدن آب دریا شده بلکه به علت 
استشمام بوی تعفن از فاصله 100 متری 
سلامت مردم این شهر را نیز در معرض 
تهدید قرار داده و زندگی شهروندان را 
با مشکلات زیادی رو به رو کرده است.
جــدای از موارد یاد شــده زیر 
پل هــای این خور ها نیز پاتوق معتادان 
و ولگرد های خیابانی بوده و همچنین 
حیوانات موذی، چون سوسک و موش 
در حوالی این خور ها جولان می دهند 
که این خود نیز مزاحمت هایی را برای 
خانواده ها به وجود آورده اند. شهروندان 
و دوســتداران محیط زیست که بیشتر 
این معضل فاضلاب شهری به خور ها 
و ســرازیر شــدن آن به دریا را متوجه 
شــرکت آب و فاضلاب و شهرداری 
می دانند، اما مســئولان شرکت آبفای 
هرمزگان در این باره می گویند که این 
شرکت هیچ مسئولیت مستقیمی درباره 
استفاده از پساب خروجی تصفیه خانه 
فاضلاب شــهر را ندارد، اما چگونگی 
بهره برداری و استفاده از پساب تولیدی 
مهم تریــن مســاله و چالش فاضلاب 
بندرعباس اســت. بحث ساماندهی 
فاضلاب شــهر بندرعباس هر بار در 
نشســت هایی مطرح می شود؛ این در 
حالی اســت که طبق گفته ی مسئولان 
شــرکت آب وفاضلاب هرمزگان تا 
زمانی که محل مصرفی برای پســاب 
فاضلاب تعیین نشود، تنها گزینه، انتقال 
پســاب به دریا است که خوشبختانه با 
توافق هــای صورت گرفتــه با صنایع 
غرب بندرعباس گویی این مشکل در 

دست حل شدن است.
محیــط زیســت دریایی و 
ساحل شــهرمان در حال از بین 

رفتن است
چالش هایی که مدیران اســتانی 
در خصوص ســاماندهی پساب شهر 
بندرعباس با آن رو به  رو هستند، دردی 
از مــردم را دوا نمی کند بلکه آن چیزی 
که در حال از بین رفتن اســت، محیط 

زیست دریایی و ساحلی مان است.
ایــن را مدیرکل محیط زیســت 
هرمزگان گفــت که معضل فاضلاب 

بندرعباس ســالیان ســال است که در 
بندرعبــاس وجــود دارد و بار هــا و 
بار ها این موضوع توســط مســئولان 
در نشســت های مختلف مطرح شده 
که ارائه راهکار های داده شــده در این 
نشســت ها فقط در حــد حرف باقی 
مانده اســت. حبیب مسیحی تازیانی 
بیان داشت: از سال ۸5 تاکنون بر اساس 
اطلاعــات محیط زیســت، هیچ گاه 
آلودگی ســاحل شــهر بندرعباس به 
وضعیت مطلوبی نرســیده است و با 
وجود برنامه ریزی های خوب، نتیجه 
مثبتــی را شــاهد نبودیــم. او در این 
راســتا با بیان اینکه نقاط آلوده در خط 
ساحلی شــهر بندرعباس زیاد داریم، 
تصریح کرد: در سال گذدشته سواحل 
شــهر بندرعباس 44 نمونه در هشت 
نقطه پایش شــد و نتیجه آن در اختیار 
استانداری و فرمانداری قرار گرفت که 
تنها سه نقطه خورگورسوزان، سورو و 
دهانه خور نخل ناخدا )کپشــکن( در 
این شهر ساحلی آلودگی پایدار داشته 

است.
مدیر کل محیط زیست هرمزگان 
با اشاره به اینکه مدیریت این موضوع 
باید هر چه ســریع تر انجام شود، بیان 
داشــت: صنایع باید از پساب تولیدی 
در تصفیه خانه بندرعباس استفاده کنند.
او ضمــن قدردانی از نداجا ابراز 
داشت: فرماندهی نیروی دریایی منطقه 
یکم با کسب اعتباراتی در حال احداث 
تصفیه خانه در منطقه مسکونی نیروی 
دریایی اســت که 90 درصد این پروژه 
پیش رفته و مقرر اســت تا آخر این ماه  
این تصفیه خانه تکمیل و به مرحله بهره 
برداری برسد که با راه اندازی این تصفیه 
خانه تا حدودی از آلودگی دریا کاسته 

می شود.
برای رفــع دغدغه فاضلاب 
بندرعبــاس به همــکاری بین 

سازمانی نیاز است
برای حل مســاله بوی نامطبوع 
فاضلاب شــهر بندرعباس نیز که در 
حوزه تخصصی شرکت آب و فاضلاب 
هرمزگان بوده، در واقع رفعِ این دغدغه 
چیزی فراتر از تخصص آبفا را می طلبد 

و آن همکاری بین سازمانی است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
هرمزگان در تشریح چالش و رفع بوی 
نامطبوع فاضــلاب بندرعباس گفت: 
ســازمان هایی همچون شــهرداری، 
مســکن و شهرسازی، محیط زیست، 
اســتانداری، صنایــع بندرعباس و در 
نهایت مردم به عنوان مطالبه گران اصلی 
ایــن دغدغه باید برای رفع این چالش 
کمک کنند، اتفاقی که اگر نیفتد مساله 
فاضلاب همچنان به صدایی می ماند که 

به جایی نخواهد رسید.
امین قصمی بیان داشــت: بوی 
نامطبوعِ فاضلاب در برخی مناطق شهر 

بندرعباس، کهنه چالشــی است که نه 
تنها نارضایتی شــهروندان را دامن زده 
بلکه سال ها است که در سبدِ دغدغه در 

اولویتِ آبفا در آمده است.
او ادامــه داد: با وجود تلاش های 
آبفا در یک دهه گذشته، همچنان حلِ 
آن نیازمند رویکردی جمعی از ســوی 
مردم و مسئولان ذی ربط است؛ چرا که 
وقت آن رســیده برای مساله  فاضلاب 
نیز همانند آب، چارچوب دیپلماسی 
برگزینیم تا فرصت از دست نرود و این 

دغدغه به بحران تبدیل نشود.
نهایی کردن قرارداد پساب 
با صنایع غــرب بندرعباس در 

برنامه آبفا است
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
هرمــزگان یاد آور شــد: نهایی کردن 
قرارداد با صنایع غرب بندرعباس برای 
رسیدگی به وضعیت پساب شهری در 
برنامه اصلی شــرکت آب و فاضلاب 
اســتان قرار دارد. قصمــی افزود: یک 
شرکت قرار اســت پساب را دریافت 
کند و آن را به شهرداری و صنایع غرب 
بندرعباس بفروشــد. از ۲ ســال پیش 
موضوع فروش پساب پیگیری شد و به 
هر دلیلی قرارداد این شرکت با صنایع و 
شهرداری منجر به نتیجه نشد، در واقع 
صنایع حاضر به انعقــاد قرارداد برای 

خرید پساب از این شرکت نبودند.
امین قصمی تصریح کرد: شرکت 
تامین و توســعه زیر ســاخت خلیج 
فارس با هدف ســاماندهی ســریع تر 
پساب بندرعباس تشکیل شد، فرآیند 
تشکیل شــرکت زمان بر بود، در حال 
حاضر ســهام داران این شرکت صنایع 
غرب بندرعبــاس از جمله مادکوش، 
صبا فولاد، پالایشگاه نفت بندرعباس 
و آلومینیوم هستند. او اضافه کرد: با این 
کار خــود صنایع مصرف کننده بوده و 
متناسب با نیاز سرمایه گذاری، استفاده 
می کنند، این روند به لحاظ اقتصادی و 

اجرائی برای ما مناسب تر است.
پســاب  خریــد  قــرارداد 
فاضلاب بندرعباس با ۹ شرکت 

صنعتی نهایی شده است
قرارداد خرید پساب تصفیه شده 
فاضلاب بندرعباس با 9 شرکت صنعتی 
در غرب بندرعباس با محوریت منطقه 
ویــژه اقتصادی خلیج فــارس نهایی 
شده اســت. استاندار هرمزگان در این 
رابطه بیان داشــت: با مذاکرات انجام 
شــده و توافق های صورت گرفته در 
مــدت ۲ هفته آینده، قــرارداد خرید 
پساب بندرعباس با سرمایه گذار منعقد 
خواهد شد. فریدون همتی خاطر نشان 
کرد: وارد نشــدن پساب فاضلاب به 
دریا، همواره یکــی از دغدغه های به 
 حق مردم بندرعباس و فعالان زیست 
محیطی بوده و تا پایان امسال، فاضلاب 
بندرعباس تصفیه و استانداردســازی 

خواهد شد.
همتی با بیان اینکه تا پایان امسال 
پساب فاضلاب بندرعباس را به سمت 
منطقه غرب بندرعباس منتقل خواهیم 
کرد، اظهار داشت: اداره آب و فاضلاب 
نیز موظف شده تا پایان سال، آب هایی 
که به سمت خور ها هدایت می شود را 

به سمت این تصفیه خانه هدایت کند.
اســتاندار هرمزگان تصریح کرد: 
یکی از اهــداف اصلی از اجرای طرح 
انتقال پســاب تصفیه شده بندرعباس 
جلوگیــری از ورود فاضلاب به دریا و 
استفاده از آن برای مصرف کارخانه ها در 
تولیدات صنعتی در غرب بندرعباس و 

همچنین آبیاری فضای ســبز این شهر 
است.

صــدور دســتور قضائی 
برای تکمیــل طرح تصفیه خانه 

بندرعباس
رئیس کل دادگســتری هرمزگان 
نیز دســتور قضائی برای تکمیل طرح 
تصفیه خانــه و ســرعت بخــش در 
هدایــت فاضلاب بــه صنایع غرب 
بندرعباس را صادر کرد. علی صالحی 
با حضور در محل تصفیه خانه شــهر 
بندرعباس، ضمــن بازدید از مراحل 
عملیات اجرائــی تصفیه فاضلاب و 
بررســی جزئیات دقیق طرح های در 
دســت اقدام، دســتور لازم را مبنی بر 
رفع فوری موانع و ســرعت بخشی در 

پایــان این طــرح هدایت فاضلاب به 
صنایع غرب بندرعبــاس صادر کرد. 
او با انتقاد از رهاســازی و ورود پساب 
فاضــلاب بندرعباس بــه دریا افزود: 
این امر تهدیدی جدی علیه ســلامت 
شــهروندان اســت که علاوه بر ایجاد 
آلودگی زیست محیطی در منطقه سبب 
ایجاد بوی تعفن در ســطح شهر شده 
است. رئیس شورای قضائی هرمزگان 
گفت: دستگاه قضائی بر اساس رسالت 
خود در خصوص پیگیری حقوق عامه، 
برخــورد با ادارات اجرائی که در انجام 
وظایف قانونی خود کوتاهی می کنند را 
با جدیت دنبال خواهد کرد تا از تضییع 

بیت المال و حقــوق مردم جلوگیری 
شود. صالحی با تاکید بر رسیدگی جدی 
به موضوع فاضلاب شهربندرعباس در 
شورای حفظ حقوق بیت المال استان 
هرمزگان یادآور شد: با توجه به مشاهده 
مشکلات اساسی در بیشتر بخش هایی 
از این طرح مقرر شــد در سریع ترین 
زمان ممکن عــلاوه بر رفع نواقص و 
جلوگیــری از ورود فاضلاب به دریا 
با هدایت آن به ســمت غرب شــهر 
بندرعباس، پســاب موجود در صنایع 

بزرگ مورد استفاده قرار گیرد.
رئیس شــورای حفــظ حقوق 
بیت المال در اراضی ملی و منابع طبیعی 
هرمزگان افزود: همچنین در نشســتی 
با حضور دادستان مرکز استان، معاون 

عمرانــی اســتانداری، مدیرعامل آبفا 
و نماینده شــرکت پیمانکار و ادارات 
مربوطه مقرر شده است این مشکل در 
سریع ترین زمان ممکن معضل فاضلاب 
را برطرف کنند. او با بیان اینکه صیانت از 
محیط زیست و بهداشت عمومی خط 
قرمز دستگاه قضائی استان است، ابراز 
داشت: در مقابله با تضییع حقوق مردم 
و تهدید سلامت عمومی با هیچ فردی 

در هر جایگاهی تعارف نداریم.
رئیس کل دادگســتری هرمزگان 
خاطر نشــان کرد: پیگیری برای رفع 
مشکل فاضلاب شــهر بندرعباس به 
صورت مستمر و مداوم توسط دستگاه 

قضائی ادامه خواهد یافت و در صورت 
مشــاهده هرگونه تخلف و کوتاهی با 
متخلفان برابر قانون و مقررات برخورد 

می شود.
شــهردار و اعضای شورای 

شهر از فاضلاب چه می گویند؟
هفته گذشته نیز شهردار و هر یک 
از اعضای شورای شهر بندرعباس در 
دویست و هشتمین نشست خود این 
موضــوع را مطرح کردند که همچنان 
ورود فاضلاب به دریا تهدیدی جدی 
برای سلامت و محیط زیست دریایی 
محسوب می شــود و باید نمایندگان 
مجلــس برای ســاماندهی و رفع این 
معضل اعتبار ویژه و خارج از اعتبارات 

استانی در نظر بگیرند. 

کیانوش جهانبخش عضو شورای 
اســلامی شــهر بندرعباس و رئیس 
کمیســیون حقوقی، نظارت و ارزیابی 
شورای شــهر گفت: نمایندگان ما در 
مجلس شورای اسلامی واقف هستند 
که با اعتبارات استانی این معضل حل 
نخواهد شــد؛ توان و اراده انجام کار در 

استان هست، منابع را باید تامین کنیم.
او که در اقدامی نمادین در ســال 
94 با ورود به خور شــیلات این شهر 
و انداختن خود به فاضلاب، اعتراض 
خود را نســبت به ورود پســاب های 
آلوده به خلیج فارس نشان داد، تصریح 
کــرد: انتظار داریــم در بودجه 1400 
اعتباری مستقیم برای حل این موضوع 
اندیشیده شود، وگر نه هزار نشست هم 
فایده ندارد، برای حل معضل فاضلاب 
باید چانه زنــی کنیم، خواهش می کنم 
نمایندگان مجلــس این موضوع را در 
بودجه ســال آینده در دستور کار قرار 
دهند. جهانبخش تصریح کرد: انتظار 
داریم دادســتان بندرعباس نیز تدبیر 
ویــژه ای را در بحث خلع ید پیمانکار 
پساب فاضلاب شهر در دستور کار قرار 
دهند که شامل مرور زمان نشود، صنایع 
اکنون پای کار هســتند که امیدواریم 

روند قضائی سریع تر انجام شود.
دیگر عضو شــورای اســلامی 
شــهر بندرعباس نیز گفت: نمایندگان 
مجلــس، بودجه ای ویــژه و خارج از 
بودجه استان برای رفع مساله فاضلاب 
شــهر در نظر بگیرنــد. فاطمه جراره 
افزود: شــهر بندرعباس در چند سال 
اخیر دچار بارندگی شدید نشده است، 
اما با کوچک ترین بارندگی تمام شهر را 
آب می گیرد. او اظهار داشــت: باتوجه 
به اینکه کار ها باید به صورت مشترک 
انجام شــود، گاهی مرحله ای از کار بر 
عهده آب منطقــه ای بوده و مرحله ای 
بر عهده شهرداری، و در مواقع با بروز 
مشکلی، مدیران مرتب توپ را در زمین 
یکدیگر می اندازند و از پاسخگویی به 

مردم اجتناب می کنند.
 رئیــس کمیســیون معماری و 
شهرسازی شــورای اســلامی شهر 
بندرعباس گفت: آب های ســطحی 
زمان بارندگی در دیگر کشــور ها وارد 
حوضچه هایی می شود و تمام آلاینده ها 
و فلزات ســنگین مثل ســرب و روی 
و دیگــر فضــولات را تفکیک و بعد 
به دریا روانه می شــود که در کنار این 
حوضچه هــا، درختان کنکار پوس نیز 
کاشته شــده تا این فضولات را جذب 
کرده و مانع از ورود به دریا شــود، در 
صورتی که در شهر بندرعباس اینگونه 
نیست فاضلاب خام وارد دریا می شود.
مجید عســکری زاده با قدردانی 
از دادســتان و دیگر مقام های قضائی 
به جهت ورود به مســاله فاضلاب در 
شــهر بندرعباس، بیان کرد: با توجه به 

همکاری مقام های قضائی و ورود آن ها 
به مساله فاضلاب شهر بندرعباس، ما 
هم در شورای شهر با یک برنامه ریزی 
از ایــن فرصت برای رفع مشــکل و 

معضل گام هایی بر می داریم.
این عضو شــورای اسلامی شهر 
بندرعباس افــزود: مســاله دیگر در 
خصوص تصفیه فاضلاب است که با 
صنایع آلاینده شهر بندرعباس مرتبط 
می باشــند که اگر صنایع آلاینده باشند 
باید یک درصد از فروش خود به شهر 
بندرعباس و مجموعه شهرداری واریز 
نمایند که در جهت توسعه فضای سبز و 

حمل ونقل عمومی صرف شود.
شــهردار بندرعبــاس نیز گفت: 
با توجــه به اهمیت خور های شــهر 
بندرعباس، بایستی به وضع بهداشتی و 
آلایندگی خور ها و ساماندهی آب های 
ســطحی و ســیلاب های شهر توجه 
شــود و مهم ترین خور هایی که دچار 
آلایندگی و آفت های بهداشــتی است 
خور گِل کنی و خور سورو می باشد که 
با همکاری آب منطقه ای و ساماندهی 
که صورت گرفته بود، مباحث بهداشتی 
خور کمی بهتر شده است. عباس امینی 
زاده افــزود: کانال هایی که از گذشــته 
احداث شــده قدمت ساخت آن ها ۲5 
ســال می باشد که دیواره خور ها در ۲5 
سال اخیر ساخته شده اند در صورتی که 
باید حداقل تا ظرف 50 ســال طراحی 
شوند که کانال های مربوط به خور ها را 
دیوارسازی و اصلاح کنیم و تا جایی که 
مجبور بودیم بعضی از کانال ها را دوباره 
کنده کاری و با ابعاد و عمق بیشــتری 
احداث کردیم. او خاطر نشــان کرد: ما 
ساماندهی کانال ها را در سه بخش انجام 
دادیم که با انجام کار پاکســازی در سه 
یا چهار سال گذشته و پاکسازی فعلی 
و دیگری تا قبل از پایان ســال تلاش 
کرده ایم مسائل و مشکلات خور های 

شهر را به حداقل برسانیم.
ایــن زخم را یک بــار برای 

همیشه درمان کنیم
موضوع ورود فاضلاب به دریا در 
شهر بندرعباس سال ها است با اعتراض 
اداره کل حفاظت محیط زیست استان، 
دوستداران محیط زیست و نهاد هایی 
مانند شــورای شهر و رســانه ها رو به 
رو شــده است که تاکنون این تلاش ها 
و اعتراض ها بی نتیجه بوده اســت. این 
زخم کهنه در حالی هنوز تداوم دارد که 
ســاماندهی خور ها و تصفیه فاضلاب 
شــهر بندرعباس بین ســازمان های 
متوالی دست به دست شده و به عنوان 
یک معضل زیست محیطی در این شهر 

ساحلی خودنمایی می کند. 
می طلبد که مسئولان به جای شانه 
خالی کردن، دست به دست هم دهند و 
یک بار برای همیشــه این درد را درمان 

کنند.

قصه پر غصه ساماندهی فاضلاب شهر بندرعباس که از حدود ۱۵سال پیش تاکنون مطرح
 بوده است، همچنان در بلاتکلیفی به قوت خود باقی مانده است.

زخم کهنه فاضلاب 
بندرعباس مرهم می خواهد

چهارشنبه 10 دی 1399، 15 جمادی الاول 1442 ،30 دسامبر 2020، شماره 3646، صفحه

معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد؛

افزایش ظرفیت بنادر کشور طی 
یک دهه آینده

گروه اقتصادی -راستاد از اجرای مکانیزم های حمایتی برای فعالان حوزه 
دریایی و بندری در شــرایط وقوع بحران هایــی نظیر ویروس کرونا و تحریم 

خبر داد.
محمد راستاد در جلسه شورای مدیران سازمان بنادر با بیان اینکه سازمان 
بنادر کشور از اواخر سال گذشته، مکانیزم های حمایتی قابل توجهی را برای به 
حداقل رســاندن تاثیرات شیوع ویروس کرونا بر فعالیت های بندری و دریایی 
مدنظر قرار داده اســت، اظهار کرد: این مسئله شامل خطوط کشتیرانی، پورت 
اپراتور ها و ســرمایه گذاران بخش خصوصی در قالب تعرفه ها و حمایت های 
خاص در بنادر بوده است و کماکان ادامه دارد. او افزود: سازمان بنادر؛ در مجموع 
اقدامات متنوعی را در دســتور کار قرار داده اســت تا ذی نفعان و افراد مرتبط با 
حوزه بندری و دریایی؛ کمترین آثار و تبعات ناشی از بحران هایی نظیر تحریم 

و کرونا را متحمل شوند.
معاون وزیر راه و شهرســازی با اشــاره به اینکه همچنان ارزیابی قراداد 
اپراتور ها و ســرمایه گذاران در دستورکار سازمان بنادر و دریانوردی قرار دارد، 
عنوان کرد: در صورت لزوم حمایت، ســازمان بنادر و دریانوردی به مسئولیت 
خود در قبال صنعت حمل و نقل دریایی به خوبی عمل خواهد کرد و شرایط را 
برای فعالیت و ادامه حیات سرمایه گذاران و اپراتور ها در حوزه بندری و دریایی 

فراهم می کند.
راستاد افزود: در حال حاضر تصویب چند سند مهم در دستور کار سازمان 
بنادر و دریانوردی قرار دارد؛ طرح جامع بنادر کوچک که برای افق 15 ساله و در 
سه فاز 5 ساله تعریف شده تا پایان سال بر اساس برنامه ریزی نهایی خواهد شد، 
در این طرح تمامی فعالیت ها؛ برنامه محور است و تقاضا محوری جایگاهی برای 
توسعه نخواهد داشت.او با اشاره به اقدام مهم دیگر سازمان بنادر و دریانوردی، 
اظهار کرد: مورد دیگر طرح جامع بنادر اصلی بازرگانی کشور با افق 1404 است 
و کمــک خواهد کرد تا در آینده، تخصیــص منابع؛ کاملا منطبق با پروژه های 
مشخص شده در طرح جامع باشد و برای چهارساله باقی مانده به تفکیک سال، 
پروژه ها در حوزه زیربناها، تجهیزات و روبنا ها تعیین شده است.  راستاد با اشاره 
به پیش بینی تجارت دریا برد کشــور حداقل تــا افق 1411، عنوان کرد: به نظر 
می رسد بر اســاس برآورد ها با فرض میانگین رشد اقتصادی سالانه 5 درصد، 
سازمان بنادر و دریانوردی باید یک اقدام مهم و بزرگ را طی یک دهه انجام دهد 
و ظرفیت بنادر تجاری کشور از حدود ۳00 میلیون تن به بالغ بر 600 میلیون تن 
برساند. او با بیان اینکه مهم ترین اقدام در این رابطه؛ ایجاد بندر جدید در سواحل 
مکران خواهد بود که ظرفیت آن 150 تا ۲00 میلیون تن پیش بینی شــده است، 
گفت: سازمان بنادر باید بعد از طرح جامع 1404، ساخت این بندر را در سواحل 
مکران در دستور کار قرار دهد. معاون وزیر راه و شهرسازی همچنین با اشاره به 
گام مهم و راهبردی سازمان بنادر برای توسعه سرمایه گذاری در بنادر کشور و به 
ویژه بندر شهیدرجایی، اظهار کرد: انعقاد پنج تفاهم نامه با بخش خصوصی در 
اراضی پسکرانه ای بندر شهیدرجایی؛ اتفاق بسیار مطلوبی است و قصد داریم 
الگوی موفق بنادر امام خمینی )ره( و امیرآباد برای جذب صنایع تولیدی و ارزش 

افزوده ای را در بندر شهیدرجایی نیز پیاده کنیم.

اتحادیه کسب وکارهای مجازی اعلام کرد:

افزایش صدور پروانه کسب وکارهای مجازی به خانم ها

رفع این دغدغه بندرعباس به همکاری بین سازمانی نیازمند است؛


